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Barcelona, per decisió de la Unesco i la 
Unió Internacional d’Arquitectes (UIA), 
serà la capital mundial de l’arquitectura el 
2026. Això queda lluny, deuen pensar. No 
per a Marta Vall-llosera (Lleida, 1962), la 
primera dona que presideix el Consell Su-
perior dels Col·legis d’Arquitectes d’Es-
panya  (CSCAE), o el que ve a ser el mateix, 
els 50.000 arquitectes del país. I ja ha co-
mençat amb els preparatius. 
 
— ¿Barcelona es mereix –encara– ser la 
capital mundial de l’arquitectura? 
— ¡Va guanyar la candidatura de Pequín! 

— Em referia a si és el que era. 
— Sempre ha sigut una ciutat de referència. 
Com altres grans ciutats, està en un procés 
de renaturalitzar espais, de reverdir-los. La 
salut dels ciutadans depèn de reduir el 
trànsit, de convertir en zona de vianants 
carrers. Cal anar cap a urbs més policèntri-
ques, amb serveis pròxims, que permetin 
recuperar temps i estalviar energia. 

— Arquitectura és construcció i la cons-
trucció produeix el 40% de les emissions. 
— Cal aconseguir edificis de consum ener-
gètic pràcticament nul, però també cal 
aplicar-se en la rehabilitació i la reutilitza-
ció. Tenim un parc edificat molt antic i po-
dem millorar-ne l’eficiència, no tant amb 
un canvi d’instal·lacions, sinó millorant els 
sistemes passius: l’aïllament de façanes i 
cobertes, fer millores funcionals per acon-
seguir ventilacions creuades. 

— Gaire revolucionari no sona. 
— És necessari. També es poden estudiar 
dependències compartides, com cambres 
de la bugada o salons comuns per a cele-
bracions, i apostar per l’autoconsum. De 
tot això parlarem en el congrés de Barcelo-
na, en l’organització del qual ens acompa-
nyen les tres administracions públiques. 

— No sabem com quedarà el Govern. 
— És una cosa d’interès general. Cada ve-
gada hi ha una sensibilitat més gran pel 
que pot aportar l’arquitectura per millorar 
la vida de tothom, aconseguir la màxima 
igualtat i preservar el futur del planeta. 

— ¿Com dissenyaria vostè una vivenda 
del futur? 
— El que ha ensenyat la pandèmia és que 
fan falta espais flexibles, que puguin trans-
formar-se en funció de les circumstàncies. 
Hem premiat Harquitectes de Sabadell per 
les seves oficines 1822 per a l’empresa far-
macèutica Galenicum, a Esplugues de Llo-
bregat (Barcelona). Ells redueixen passa-

dissos, eviten espais morts, es focalitzen en 
un consum pràcticament nul. 

— Això no està a l’abast de qualsevol. 
— Un dels programes d’ajuda de la Unió 
Europea és el pla de rehabilitació integral 
residencial, dotat amb 3.420 milions d’eu-
ros. Si no es pot fer tot de cop, es pot abor-
dar per fases. 

— Tenir un sostre ja és tot un luxe. 
— La vivenda hauria de ser un dret bàsic, 
com recull l’article 47 de la Constitució. És 
necessari més col·laboració publicoprivada 
per crear vivenda assequible. 

— ¿Aplaudeix la nova llei de la vivenda? 
— Tenir en compte com abordar polítiques 
públiques que promoguin més vivenda as-
sequible és positiu. Nosaltres demanem un 
consens per establir polítiques a mitjà i 
llarg termini. 

— No es vol mullar, ¿eh? 
— Creiem que no es pot polititzar la viven-
da, ni l’ordenació del territori. 

— ¿On viu la cap dels arquitectes, si no és 
una impertinència? 
— [Riu] En una casa antiga al nucli antic de 
Palma. La vam rehabilitar fa 30 anys amb 
una intervenció, crec, bastant valenta, per-
què hi vam fer espais molt amplis, en els 
quals flueixen les visuals. 

— ¿Té una habitació pròpia? 
— Tinc un racó de lectura a la sala que que-
da molt protegit.  

— ¿Què exigeix per al bon viure? 
— Llum, ventilació i espais que flueixin. 

— ¿Aquesta és avui la definició d’arqui-
tectura? 
— Peter Zumthor diu que abans de conèi-
xer la paraula arquitectura ja l’hem experi-
mentat. És una combinació de tècnica i art, 
sense desatendre la dimensió social. A mi 
m’agrada recuperar edificis antics. 

— ¿No fer-los de zero? 
— Jo comparteixo despatx amb el meu ma-
rit, José María Oliver, i ens dediquem a una 
arquitectura petita que ens permeti anar al 
detall, escoltar i acompanyar el client. 

— Això, segurament, s’acabarà. La in-
tel·ligència artificial els traurà feina. 
— Alejandro de la Sota parlava de l’«àni-
ma». Crec que cal intentar que l’arquitec-
tura respongui a un lloc, a l’essència huma-
na, que no perdi l’ànima.  n
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Marta Vall-llossera
NÚRIA NAVARRO

«És temps de 
rehabilitar»

Ferran Nadeu
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